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Farní sbor Českobratrské církve evangelické v Hradci Králové  
Nezvalova 529/1, 500 03 Hradec Králové, tel. 604369498, hradec-kralove@evangnet.cz  
http://hradec-kralove.evangnet.cz, IČ 48144291, č. ú. 161617335/0300 
 
 

VÝROČNÍ ZPRÁVA ZA ROK 2022 (návrh) 
 

Sbor v Hradci Králové vznikl 14. 6. 1920 spojením kazatelské stanice církve helvetského vyznání (h. v.) a filiálního sboru 
augšpurského vyznání (a. v.). Jejich mateřské sbory byly založeny v roce 1784 v Černilově. Chrám h. v. a fara (u soudu) 
byly postaveny v roce 1912, Husův dům a. v. (na Kavčím Plácku) v roce 1913. Sbor sdružuje členy Českobratrské církve 
evangelické v Hradci Králové a blízkém okolí. V současnosti jsou ve sboru zastoupeny všechny generace. Kromě 
nedělních bohoslužeb se v týdnu konají pravidelná setkání pro dospělé i pro děti. Sbor usiluje být otevřeným 
společenstvím, kde se lidé mohou vzájemně podpořit v náročných životních situacích, mohou sdílet svou radost a svůj 
zájem o křesťansko-biblicko-protestantský výklad současného života. 
 

Matriční údaje 
K 31. 12. 2022 má sbor 444 členů. Pokřtění: Meda Kubátová. Zemřelí: Miroslav Kutík, Hedvika Samcová, Radko 
Pavliš, Bohuslav Kopecký, Jarmila Čejková, Alena Zilvarová, Marie Lipavská, Jaroslav Havlín, Vladimír 
Táborský a Jan Baloun. Církevní pohřby 3. Církevní sňatek uzavřely 4 páry. Úbytek revizí kartotéky: 6. 

Věkové rozvrstvení členů:  
 

věk do 25 let 26-45 let 46-65 let nad 65 let 

členů 77 108 113 146 
 

Bohoslužby  

V kostele se konaly 56x, průměrná účast 45. Každé bohoslužby byly přenášeny přes 
internetový kanál Youtube. Lidí, kteří se s námi účastní bohoslužeb v čase přímého 
přenosu, je stabilně 12. Následně si bohoslužby pustí dalších cca 50 lidí, kteří ovšem 
nejsou všichni z našeho sboru.  

Svátost večeře Páně byla 9x při ranních svátečních bohoslužbách a 9x při nešporních 
bohoslužbách (proměnlivé večerní společenství 7 lidí). 

Hudební doprovod bohoslužeb zajišťovali dobrovolnicky nadále Vojtěch Esterle a Katka 
Krylová, které ochotně doplňovali v případě potřeby Irena Audrlická a David Urban. Od 
1. ledna zpíváme z nového zpěvníku a snažíme se využívat bohatství forem, které poskytuje. Již během 
kovidových let v našich bohoslužbách zdomácněl pravidelný žalm (který doplňuje první čtení a evangelium). 
Právě díky novému zpěvníku můžeme variovat antifony (společné „refrény“) k žalmům, které jsou dalším prvkem 
aktivního vstupu shromáždění do nedělní liturgie. 

V roce 2022 se konaly tyto rodinné neděle: únorové s florbalem, dubnové s plstěním, červnové s loutkovým 
divadlem, zářijové s únikovou hrou a listopadové s vyráběním vánočních dekorací.  

Netradičně byla konfirmace už po roce. Tentokrát šlo totiž o menší skupinku mladších dorostenců, kteří po kovidu 
dokončovali svoji přípravu. Ke slavnosti 9. října 2022 dospěli: Anežka Pató a Bořek Fikar. 

V březnu jsme měli sborovou neděli s hostem Miloslavem Esterlem, který nás uváděl do nového evangelického 
zpěvníku. Jednu z povelikonočních nedělí jsme opět hostili návštěvu z evangelického sboru v Drážďanech, která 
doprovodila bohoslužby svým žesťovým orchestrem. 
 

Staršovstvo 

Staršovstvo jednalo již celý rok naživo, jen výjimečně jsme byli připojeni pro přítomnost nemocných. V říjnu jsme 
byli na výjezdním zasedání od pátečního večera do sobotního poledne, tentokrát v Lázeňském hotelu pod 
Zvičinou. Zabývali jsme se kromě revize programu tentokrát tématem „Jak působí Bůh v církvi“. K 31. 8. rezigno-
val na své členství z pracovních důvodů David Urban a na jeho místo nastoupil náhradník Ondřej Souček. V roce 
2022 staršovstvo tvořili: Jiří Andrýs, Miloš Branda, Milada Dítětová, Vojtěch Esterle – místokurátor, Libuše 
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Ježková – náhradník zapisovatele, Kateřina Krylová, Petr Kubát, Jiří Pellar – kurátor, Milan Souček, Ondřej Souček 
od 1. 9. 2022, Šimona Šimonová, David Urban – zapisovatel, do 31. 8. 2022, a Martin Zetek.  
 

Katechetická shromáždění 

Děti na náboženství se setkávaly: 27x s účastí 8, 1x spolu s rodiči (16) a 2x bylo přespávání na faře s účastí 11. 

Náboženství v Základní škole speciální Diakonie ČCE (sídlící v budově podnikatelského centra v HK) se konalo pod 
vedením farářky Kristýny Kupfové 20x s účastí 15. 

Konfirmandé zakončili s novým školním rokem jeden ročník a na konci října se začal scházet nový ročník, do nějž 
aktivně chodí 6 účastníků. Oblíbená a formativní byla opět seniorátní setkání konfirmandů, která se uskutečnila 
v Šonově u Nového Města nad Metují na jaře a na podzim.  

Mládež se setkávala letos nejčastěji ve 4 a to 1x měsíčně. 

Nedělní škola se od začátku roku konala 30x s průměrnou účastí 5. Jednou se setkalo 5 učitelek k pracovnímu 
sejití. Anička Esterlová se opět ujala režie vánoční dětské hry a v rekordně krátkém čase nastudovala s dětmi a 
mládeží (4 zkoušky s účastí 16 dětí) představení „Vánoce na pumpě“, které bylo v rámci bohoslužeb na 4. 
adventní neděli sehráno v kostele.  

Každý rok připravuje farář Tomáš Vítek program pro školku Sión (výjimečně pro jinou školní třídu) při před-
velikonoční exkurzi dětí ve sboru. 

3x proběhlo setkání přípravy ke křtu. 12x probíhala příprava na manželství.  

Otevřený večerní rozhovor na faře jsme stihnuli 10x – vždy první středu v měsíci, průměrná účast 8. Témata 
rozhovorů byla: 8 neřestí, o zvířatech, lidech a stresu, popelec, co bude po smrti, o fantazii a poslušnosti, o nej-
větším problému naší doby, vykročení z rodiny, vnitřní svoboda, obdarovávání. 

Biblické hodiny pokračovaly ve stabilní skupině (9), kterou občas někdo navštíví nově. Prošli jsme celou knihu 
Genesis a před koncem roku jsme se zakousli do Exodu. V červnu jsme se zas v Boharyni setkali v počtu 10 na 
výjezdní biblické hodině. Od října do října probíhala jednou měsíčně tzv. studijní biblická hodina, při níž se četla 
kniha Římanům. Toto setkání přilákalo nejvíce 3 účastníky, ale někdy také nikoho, tak jsme ho opustili a zkusíme 
opět jiný formát setkávání nad Biblí, který snad vzbudí touhu po živém rozhovoru na Písmem – nebo ne, uvidíme. 

Babinec se scházel pravidelně s průměrnou účastí 4. Snídaně pro chlapy je akcí, při níž se setkávalo každý první 
pátek v měsíci ráno od 7:30 do 8:30 do 5 lidí. Skupinka se během dvou let dost proměňuje, ale stále nachází nové 
nadšence. 
 

Pastorace, křesťanská služba a Diakonie 

Kontakty s nemocnými udržuje farářka a farář a samozřejmě nejen oni. Díky všem vám, kteří navštěvujete nebo 
i telefonujete nemocným a členům sboru ve vysokém věku. Je vždy přínosné, když si ve sboru předáváme 
informace o lidech, kteří se již pravidelně mezi nás nedostanou. Všechny jubilanty nad 70 let z řad našich členů 
pravidelně oslovujeme listovním přáním, na které někteří naši členové přejně reagují.  

Projekt „Pečuj doma“ – svépomocná skupina pečujících o rodinné příslušníky – pokračoval v minulém roce 
jedním kurzem ve sborovém sále. Sborový sál je pravidelně propůjčován či pronajímán nejrůznějším 
pomáhajícím organizacím.  

S účastníky již zaniklého projektu Diakonie ČCE v našem městě „Doma“ se setkáváme alespoň jednou ročně při 
výrobě adventních věnců na faře. 

Nadále žije spolupráce sboru s Diakonií ČCE na půdě Speciální školy – pobočky v Hradci Králové, kde je farářka 
Kristýna Kupfová mimo svoji katechetickou činnost pastoračně k dispozici pedagogickému personálu školy.  

Dominantním tématem minulého roku byla žel válka na Ukrajině. Od března jsme se též svým malým dílem 
zapojili do pomoci lidem, kteří utekli ze své země a stali se tak našimi hosty. Farářova rodina přijala ve svém bytě 
jednu rodinu z Volyně a sbor jim obratem vyšel vstříc poskytnutím sborové kuchyňky. Od května mohli hosté 
užívat nově adaptované prostory suterénu, kde vznikla nová koupelna s toaletou a malá kuchyňka. Na faře 
bydlely celkem 4 osoby. Nyní jsme v kontaktu jen s částí jedné rodiny. Své prostory poskytly i další dvě rodiny ze 
sboru, o nichž víme a velmi si toho vážíme. Nemálo lidí ze sboru též věnovalo peníze na podporu lidí v českých 
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vesnicích na jihovýchodě Ukrajiny. Jsme též rádi, že máme mezi sebou již téměř 3 roky aktivní ukrajinskou rodinu 
se dvěma dětmi. 
 

Ostatní sborové, společenské, kulturní či sportovní akce ve zkratce 

V souvislosti se začátkem války na Ukrajině jsme spolu se studenty místních gymnázií připravili 27. 3. benefiční 
koncert „Modlitba za Ukrajinu“, při němž jsme vybírali peníze na podporu práce s uprchlíky Charity v HK. 

Týden otevřených kostelů kopíruje v HK týden, který vrcholí vždy páteční akcí Noc kostelů. V roce 2022 jsme se 
připojili organizací přednášky prof. Pavla Hoška „Příběh zakládá společenství“, dále pátečním programem pro 
děti v kostele a následným koncertem souboru Pifferaios a Toni dei signori z Lázní Bělohrad. 

Jen stručně: Velikonoční křížová cesta pro malé i velké. Promítali jsme 6x „klubový“ film. 2x byla úklidová brigáda. 
Autokarový květnový zájezd do Liberce. Jedno sobotní dopoledne teologické vzdělávání pro výpomocné kazatele 
v seniorátu. „Stužobraní“ na faře s ekologicky orientovanými přednáškami. Adventní zpívání na schodech a kon-
certy v kostele. Koncertů bylo spolu s adventním programem 16, čímž jsme se dostali opět na předkovidovou 
koncertní frekvenci. Před Vánocemi podruhé „polévka a koledy“ na faře.  

Tradiční mezigenerační sborový pobyt v Janských Lázních, v penzionu Sola fide (33). V létě úspěšně proběhl 
dětský tábor v Libštátě (16 dětí a 5 dospělých). Na začátku června jsme již popáté absolvovali na Orlici jednodenní 
vodu, které se účastnilo více jak 40 lidí, a následný piknik u Valců, kteří tuto pěknou akci pro sbor organizují; pár 
lodí vyrazilo v srpnu na několikadenní na vodu. 
 

Správa majetku a stavební akce 

Husův Dům na Kavčím plácku – v lednu byla dokončena 
generální rekonstrukce toalet a kuchyňky v přízemí                  
a výměna svítidel v některých chodbách.  

Dům ve Švehlově ulici – inženýrská a úřední příprava 
výměny výloh a dveří na ulici.  

Fara – adaptace malé sklepní místnosti na koupelnu se 
sprchovým koutem, umyvadlem a toaletou. Instalace 
kuchyňské linky se dřezem ve vyklizené kotelně.  

Generální oprava historického chodníku kolem fary a kostela (pův. 1938) byla provedena jako investice TS Hradec 
Králové. Díky tomu jsme v závěru roku byli nuceni po několik týdnů vstupovat do kostela bočním vchodem, kde 
je nyní archiv sboru. 

V říjnu jsme nechali v souladu se závazným stanoviskem odboru životního prostředí MM pokácet 96letý smrk 
vedle kostela a vysadit nový strom, douglasku tisolistou. O udržování zahrady kolem fary a kostela se podělili 3 
lidé, průběžnou údržbu menšího rozsahu provádí na faře dobrovolnicky J. Valc. Plán revizí technických zařízení       
a rozvodů v objektech sleduje M. Zetek. Díky všem. 
 

Hospodaření 2022 / návrh rozpočtu 2023 
Náklady  skut. 2022  rozp. 23 

Spotřební a kanc. materi  184 008  180 000 

Spotřeba energie  114 252  230 000 

Běžná údržba  551 532  370 000 

Prezentace kř.služ. 14 842 15 000 

Telekomunikace  20 619  8 500 

Spotřeba služeb  196 323  195 000 

Mzdy vč. pojištění  235 189  240 000 

Daně a poplatky  8 862  9 000 

Poskytnuté dary  34 890  50 000 

Repartice seniorát 17 395 16 021 

Repartice celocírkev 107 841 99 322 

Odvod do PF  483 949 561 538 

Odpisy 475 015  476 000 

Ostatní náklady  7 391 30 000 

Daň z příjmu  11 210  0 

Náklady celkem  2 463 318 2 480 381 

   

Výnosy  skut. 2022  rozp. 23 

Sborové sbírky  146 422  150 000 

Dary tuzemské  121 240  102 500 

Salár  496 174 500 000 

Příjmy z hospod. činno 1 524 383 1 500 000 

Ostatní příjmy  153 986  111 881 

Provoz dotace, příspěv 108 000  116 000 

Výnosy celkem  2 550 205 2 480 381 

Hospodářský výsledek  86 887 0 
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Zaměstnanci: Ivana Sršňová (DPP úklid S), Daniela Faltejsková (HPP 0,25 administrativní a ekonomická činnost 
S a KP), Jiří Radoň (DPP údržbář KP). Účetnictví vede placená samostatná účetní Marta Andrejsová. Úklid na KP 
zajišťuje firma Markéta Mihulková. Úlohu zodpovědné pokladní vykonává Daniela Faltejsková. Revizory majetku 
i hospodaření jsou Libuše Ježková a Martin Zetek.  

Na celocírkevní a seniorátní sbírky jsme vybrali 38.000 Kč (meziročně +2 tis.), na jiné humanitární sbírky 65.000 
Kč (meziročně -19 tis.), na Jeronýmovu jednotu 15.400 Kč (meziročně -1 tis.). Průměrná kostelní nedělní sbírka 
činila 2.600 Kč (meziročně +700). V roce 2022 zaplatilo salár 143 členů. Průměrný platící člen dal na církev 
v salárním příspěvku 289 Kč měsíčně (meziročně +29 Kč).  
 

Slovo kurátora sboru 

Sborové statistiky uvádějí, že počet členů sboru se v loňském roce mírně 
snížil přirozeným úbytkem (o 2,7 %). Důležitější je, že zůstává prostor 
setkávání. Lidé ve sboru nadále poskytují sobě navzájem i hostům možnost 
svobodného vyjádření myšlenek a názorů, bez cenzury a s respektem 
k názorům druhého. Na jednotlivá setkání často přicházejí lidé mimo sbor   
a je organizována řada neformálních setkání. 

Společné působení Tomáše Vítka a Kristýny Kupfové hodnotí členové sboru 
pozitivně. Oba se před časem se staršovstvem dohodli na stanovení 
způsobu, kterým se dělí mezi farářem a farářkou sborová práce, jejich 
práva, odpovědnost a povinnosti. Oba mají dobrá a podnětná kázání, jejich 
další práce při jednotlivých shromážděních, ale také při vytváření kontaktů 

s přesahem mimo sbor a při pastoraci je inspirativní a je dobře přijímána. Přes významné rozdíly a různý 
styl práce, jejich působení společně charakterizuje věrohodnost. 

Prostředky, které jsme jako sbor vytvořili ve sbírkách, saláru a darech, se celkově meziročně zvýšily o 9,4 %. 
Sbírky se ve srovnání s předchozím rokem zvýšily o 32,6 %. Nejdůležitější součástí financování našeho 
sboru je ale salár, jehož objem vzrostl o 13,5 %. Řada členů sboru akceptovala nezbytnost zajištění finanční 
nezávislosti sboru a postupně svůj příspěvek zvyšuje. V dalších letech bude nezbytné na tento trend 
navazovat. Přesto bylo nutné i letos doplnit financování vlastní sborové činnosti z hospodářské činnosti, 
resp. z výnosů pronájmů. Hospodářská činnost je stabilizovaná. V loňském roce byly financovány důležité 
opravy v Husově domě, přesto konečný výsledek hospodaření zůstal kladný.                Jiří Pellar 
 

Slovo farářky – k setkávání žen a dětí 

Setkávání žen („babinec”) probíhalo 1x měsíčně, 
většinou v komorním duchu. Jsem vděčná za atmo-
sféru těchto setkání — pokaždé bylo trochu jiné 
složení, ale troufám si tvrdit, že vždycky to byla 
skupinka přátelsky různorodá. Díky všem zúčastně-
ným za chvíle hluboké pohody a také za ochotu 
pomyslně vykročit „ze dveří klubovny”. Na babinci 
vznikla řada obrazů na velikonoční křížovou cestu, 
adventní věnce do kostela nebo nápad uspořádat 
společnou oslavu s okolními sbory (zatím ve fázi 
radostného odhodlání). Od září jsme se domluvily 
na drobných organizačních změnách, začínáme už 
v 18 hodin a setkání mají vždy jiné téma. Nové 
nápady jsou vítány. 

Děti („nábožko”) ovládly sborové prostory každý pátek. Po prázdninách se skupina přirozeně proměnila, 
část dětí odrostla do konfirmandů, jiné naopak přišly. Stále platí, že děti vykazují ohromné množství 
energie, upřímnosti, schopnosti vyjádřit verbálně i neverbálně svůj názor, někdy se řídí zákonem džungle 
a jindy jsou empatické. Je radost s nimi pracovat. Velmi se osvědčilo začít společným zpíváním, které vede 
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Vojta Esterle — děti to baví, dobré naladění přetrvá i do dalšího programu a výsledky je možné zúročit při 
rodinných bohoslužbách. Pokud jde o ně, pozoruji, že děti přijímají kostel jako svůj prostor a při 
(rodinných) bohoslužbách bez zábran komunikují. Děkuji jim za to, že se občas dobrovolně na přípravě 
bohoslužeb podílejí. 

V roce 2022 pokračovala také spolupráce sboru se Speciální školou Diakonie ČCE, konkrétně návštěva 
Mikuláše (Jiří Pellar), čerta (Anna Marie Kubicová) a anděla (Kamila Fikarová). Mikulášská nadílka už má ve 
škole tradici, s účastí členů sboru se počítá a loňský úspěch mě vede k úvahám, jestli by nestálo za to 
uspořádat do budoucna nějakou další akci, např. při příležitosti velkých křesťanských svátků. Slavit 
společně…                    Kristýna Kupfová 
 

Slovo faráře 

V roce 2022 jsme na konci února prožili zlom – začala válka Ruska proti Ukrajině. Po vytržení v době kovidu se tak 
daly do pohybu opět naše aktivity, ale především válka obsadila mysli mnohých. Kovidová „válka“ za námi, a zas 
další krize, které je společnost vystavena. Nyní doprovázená nepříjemnými ekonomickými důsledky. Sebezá-
chovně nastupuje potřeba se chránit, potřeba se opřít o něco, o někoho, kdo nese. Pomáhat potřebným, 
podporovat druhé přináší prvotní euforii, jakési „nadšení ze smyslu“, avšak dál přichází i únava, útočí deziluze. 

„Bůh je neklid způsobený mým bližním.“ – charakterizoval křesťanského Boha jakýsi německý teolog, byli jsme 
tím na jedné biblické hodině zaujati. Takto neosobně, ale přitom trefně ježíšovsky definovaný ten, který je 
nedefinovatelný. Je to výzva k pravdivému setkání s bližním, k vystavení se napětí. 

Přesto doufám i v jinou podobu setkání s Bohem. S Bohem, který daruje klid do lidských srdcí. Podnítí mír mezi 
námi lidmi. Mluvím o jakémsi vnitřním jádru církve, které netvoří nutně lidé nejslušnější, nejzasloužilejší či 
nejmoudřejší. Taky třeba též oni. Ale tvoří ho především ti, kteří očekávají od Boha pokoj a o pokoj Boží jsou 
připraveni i zápasit. Společenství lidí, které nezůstane u neklidu způsobeného nouzí či odlišností druhých. Ale 
přijímá druhé s nadějí na souznění. S nadějí na konečné vítězství Krista mezi lidmi, kdy Bůh bude všechno ve všem 
(1. Kor 15:28). 

Mám velmi rád otevřenou atmosféru v našem sboru a respekt k odlišnostem. Ochotu přijímat se v různosti. 
Velice mi vyhovuje i osvěžující různost, která přirozeně vyplývá ze spolupráce s kolegyní farářkou Kristýnou. 
Chvílemi bych to nazval až doplňováním. A věřím, že je to obohacující taky pro mnohé lidi ve sboru i pro ty, kdo 
vchází zvenčí. 

Děkuji všem, kdo vstupujete se svým neklidem a setkáváte se. Děkuji všem, kdo toužíte po pokoji a s touto nadějí 
se scházíte s druhými. Děkuji všem, kdo se modlíte za druhé i za náš sbor. Děkuji vám, kdo pomáháte navzdory 
neklidu.                                                        Tomáš Vítek 
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